
 
 

27. maj 2021 

 

I medfør af § 37, stk. 1, i Forretningsorden for Inatsisartut, fremsætter jeg følgende spørgsmål til 

Naalakkersuisut:  

 

Spørgsmål til Naalakkersuisut: 
 

1. Hvor meget vil det nye Naalakkersuisut prioritere muligheden for at kunne starte lakseopdræt, som 

giver stort økonomisk gevinst i andre lande? 

2. Ville man være åben over for haller på land til opdræt, ligesom man gør i Island, netop fordi vi her i 

landets kyster ville have problemer med havis? 

a. Hvis man skulle være åben over for det, ville Naalakkersuisut være villige til at lade Royal 

Greenland have ansvaret for det? 

b. Ift. spørgsmål 2.a, hvis RG ikke skulle have lyst til at tage ansvaret for fiskeopdræt, ville 

Naalakkersuisut være med til at opfordre selvstændige til at starte? 

3. Der er en stor bygning ved siden af RG fabrikken i Maniitsoq som blot bliver brugt til opbevaring. Kan 

Naalakkersuisut oplyse hvor meget det kunne koste at rive bygningen ned og lave en hal til opdræt i 

samme grund? 

4. Hvis Kommunen eller indbyggerne i Maniitsoq ikke bakker op om sprg. Nr. 3 at det kunne bygges i 

eller ved Maniitsoq, hvilken by mener Naalakkersuisut kunne have lakseopdrætsfacilitet? 

5. Vi kan ikke ændre på den foranderlige natur, hvis vi skal tænke på vores efterkommere og den 

fremtidige økonomi, skal vi også være med til at sikre en stabil økonomi. Vil Naalakkersuisut være 

med til at skabe rammerne for det? 

6. Vil Naalakkersuisut samarbejde med de rette udvalg og at tage til steder såsom Island for samle 

nuværende erfaringer? 

 

 (Medlem af Inatsisartut Siverth K. Heilmann, Atassut) 

 

Begrundelse 

Så længe fiskeri er vores vigtigste indtægtskilde er det højst nødvendigt at være forberedt, da vores natur er 

foranderligt, vil vores fiskeri også blive ramt i nogle år og fabrikker kan risikere at lukke. Det resulterer at 

kommunernes økonomi samt landskassen også kan befinde sig i en vanskelig økonomisk situation. 



 
I disse år er vi heldigvis godt stillet ift. fiskeri, med god økonomi samt arbejdspladser, men alligevel har vi 

endnu ikke formået at benytte hele vores fiskeriområder tilstrækkeligt i vores vidtstrakte kyst og hav. 

Laksebestanden er én af de bestande der har været i nedgang. Det er vi politikeres opgave at sørge for at alle 

fiskerimetoder tages i brug. 

Alligevel har andre lande stor økonomisk gevinst af at drive lakseopdræt. Vi skal altså være bedre til handel og 

konkurrere mod andre lande, for der er mange mennesker rundt i kloden. Lad os stå sammen og samarbejde. 

Dette skal selvfølgelig ske uden at konkurrerer mod vores egne fiskere der fisker vilde laks langs kysten. Må der 

være opbakning til lakseopdræt tanken. 

 

Jeg ønsker svar inden 10 arbejdsdage. 


